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Como suele decir mi abuela, de noventa y cuatro años, en el 
equilibrio está la virtud.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 413, formulada pel dipu-
tat Ferran Martínez, del Grup Parlamentari Unides Podem, 
al conseller d’Hisenda i Model Econòmic, sobre la política 
fiscal per a la recuperació econòmica davant la crisi de la 
COVID-19.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor conseller, demà divendres està previst que el 
Consell aprove i enregistre ací, en les Corts, el projecte de 
llei de pressupostos i el projecte de llei de mesures fiscals, 
de gestió administrativa i financera i d’organització de la 
Generalitat, coneguda com llei d’acompanyament. Aquestos 
seran els sisens pressupostos del Botànic i, des del nostre 
punt de vista, els més importants que hem tingut fins ara.

Aquestos pressupostos seran la principal palanca que 
tindrem per a afrontar un context de crisi econòmica, social 
i sanitària sense precedents. I, afortunadament, tenim la 
possibilitat d’elaborar-los en un context polític en què l’apli-
cació de l’ortodòxia neoliberal ha sigut posada en suspens i 
en què tant el Govern d’Espanya com les institucions euro-
pees estan posant mitjans perquè la resposta a la crisi siga 
en clau expansiva, però també inclusiva .

Aquest dimarts es van presentar els pressupostos gene-
rals de l’estat, que inclouen inversions rècord en educa-
ció, en sanitat, en R+D+I o en vivenda. Per primera vegada 
en la història, els pressupostos generals de l’estat aporta-
ran al País Valencià unes inversions de l’estat justes, que es 
corresponen amb el nostre pes demogràfic a Espanya. El 
govern de coalició d’Unides Podem i del Partit Socialista està 
donant resposta, per fi, a les reivindicacions històriques del 
País Valencià i marcant la diferència amb l’anterior govern 
del Partit Popular, sustentat per Ciudadanos, que es va dedi-
car a ignorar i maltractar sistemàticament els valencians i les 
valencianes . (Aplaudiments)

Però això no és tot, perquè aquestos pressupostos generals 
de l’estat també incorporen una reforma fiscal ambiciosa, 
que suposarà un increment de la pressió fiscal a les rendes 
més elevades, als grans patrimonis i a les grans empreses, a 
més d’avanços en la fiscalitat mediambiental.

Una reforma del sistema tributari, senyor conseller, és 
necessària per una simple qüestió de responsabilitat fiscal, 
perquè, a dia de hui, Espanya té uns ingressos públics set 
punt per baix de la mitjana europea. Però una reforma fiscal, 

vosté ho sap, no és només una qüestió de recaptació, sinó 
de justícia. Segon l’índex Bloomberg, les cinc-centes perso-
nes més riques del món són hui 813.000 milions de dòlars 
més riques que a començaments d’any. El Fons Monetari 
Internacional ja ens ho ha advertit, o apugem els impostos 
als qui més tenen o eixirem d’aquesta crisi amb una societat 
més fragmentada i més desigual.

Tinc ací, senyor conseller, el programa de govern del Botànic 
que en el seu títol sisé es compromet amb una reforma fiscal 
progressiva i un increment dels recursos en la lluita contra el 
frau fiscal. Des d’Unides Podem, anem a treballar i a apretar 
fins el final perquè es porten a terme aquestos compromisos 
en la mateixa línia que s’ha fet amb els pressupostos gene-
rals de l’estat .

Des d’ací, volem emplaçar tant al govern valencià com a les 
forces polítiques que sustentem el Botànic a aprovar, sense 
falta, una reforma fiscal progressiva que ens done recursos 
per a eixir d’aquesta crisi i fer-ho amb justícia, amb equitat i 
pel benestar del conjunt de la societat .

I es per tot això, conseller, que volem preguntar-li hui quina 
serà la política fiscal del Consell per a abordar la crisi de la 
COVID-19.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller .

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyoria .

Jo aplaudisc i m’alegre moltíssim de la reforma fiscal que 
el govern progressista d’Espanya ha fet o incorpora en els 
pressupostos generals de l’estat, perquè ha pogut fer en 
l’any 2020 el que nosaltres vàrem fer en l’any 2017. L’any 
2017 vàrem donar-li la volta al tram autonòmic d’IRPF, que 
era el més regressiu d’Espanya, i el vàrem fer progressiu; 
vàrem aconseguir que 60.000 persones només pagaren més, 
gràcies a això i a altres reformes de l’impost de successions i 
de patrimoni, que 1.500.000 valencians i valencianes paga-
ren menys . (Aplaudiments)

Que podem continuar en esta lògica, naturalment, només 
faltava. Açò és l’article 31 de la Constitució. No som boli-
varians, som constitucionalistes, (aplaudiments) estem a 
favor d’una fiscalitat progressiva, naturalment, naturalment, 
només faltava, i no perquè ho diga el pacte del Botànic, 
sinó perquè ho diu l’article 31 de la Constitució i, a diferèn-
cia d’altres que parlen molt de la Constitució i hi ha articles 
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que no se’ls creuen, no se creuen eixa part de la Constitució, 
nosaltres sí, tota, també l’article 31 de la Constitució. I, en 
eixe sentit, avançarem. I ahí tenim ara un debat parlamen-
tari, ara després, durant estos mesos, fins el mes de desem-
bre, per a poder treballar el tema en la línia que cregam.

Però ja hem fet moltes coses en la llei d’acompanyament, 
moltes coses. No hem fet baixades lineals d’impostos, que 
això sempre afavoreix als rics, no, no; hem actuat amb cirur-
gia fina, amb cirurgia fina per a intentar aconseguir que els 
sectors més desafavorits de la societat siguen beneficiats de 
les polítiques fiscals botàniques. Arreplega un ampli ventall 
de mesures fiscals, socials i d’impuls econòmic que guiaran 
l’actuació del Consell . Incorpora mesures directament enca-
minades a millorar la vida de les persones. Rebaixes selec-
tives d’impostos a col·lectius especialment castigats per 
la pandèmia. Deduccions de l’IRPF per a les persones que 
residisquen en municipis en risc de despoblació. Deducció 
autonòmica de l’IRPF per a arrendaments d’habitatge habi-
tual al col·lectiu de dones víctimes de la violència de gènere. 
Una reducció del 95 %, fins a 60.000 euros, en transmissions 
dirigides a donacions en metàl·lic per a ajudar les dones 
víctimes de violència de gènere a adquirir el seu habitatge 
habitual. S’aplica al col·lectiu de dones víctimes de violència 
de gènere el tipus superreduït del 4 % en les transmissions 
patrimonials oneroses .

Però la llei de mesures també arreplega mesures enfoca-
des directament a pal·liar els efectes de la COVID. Per exem-
ple, una modificació tributària que evita pagar les declara-
cions de renda per les ajudes rebudes a l’estar en un ERTO; 
la reducció per finançar programes d’investigació contra el 
coronavirus; les deduccions per realitzar donacions de mate-
rial sanitari o equips de protecció; la deducció per adquisició 
o electrificació de vehicles de mobilitat personal; o la rebaixa 
de les taxes universitàries .

Este és el concepte de progressivitat que nosaltres volem 
imprimir a la nostra política fiscal. I, sobretot, el més impor-
tant, el control del frau fiscal, que és l’element més injust. 
(Aplaudiments) El control, el treball pel frau fiscal. Un control 
del frau fiscal que va per tres vies: inspecció, gestió i recap-
tació tributària .

Entre els anys 2016 i 2019, hem recuperat 335 milions per 
a reforçar el nostre estat del benestar. Hem passat de 84 
recuperats en l’any 2016 fins a 101 milions recuperats en 
l’any 2019. En inspecció hem multiplicat per sis els recur-
sos obtinguts, de 4,3 milions a 25 milions. Són recursos que 
necessitàvem, donada la situació d’infrafinançament dels 
valencians, i que ara, precisament, encara més davant la 
pandèmia .

I, a més, hem desenvolupat una cosa molt important, un pla 
contra el dumping fiscal de Madrid, en col·laboració amb 
l’agència estatal tributària, que ens permet identificar els 
contribuents que falsegen el canvi de domicili per a evadir 
les obligacions fiscals. Fins ara, només en un primer expe-
dient, hem recuperat 14 milions i en tenim 60 expedients 
oberts per aconseguir la justícia fiscal també, (aplaudiments) 
no només des del punt de vista social sinó també des del 
punt de vista territorial .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies . Moltes gràcies, conseller, per esta resposta .

Ara passarem, ja, a l’última pregunta d’este punt i l’última 
del ple que formula la il·lustre diputada Maria de los Llanos 
Massó al conseller d’Educació, Cultura i Esport .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Massó Linares:

Gracias, presidente .

Señor conseller .

Desde el pasado mes de marzo estamos viviendo una situ-
ación que, debido a la ocultación de datos y a la nefasta 
gestión de los gobiernos, se ha convertido en un verda-
dero drama para los ciudadanos. Por la falta de previsión 
de los gobiernos nacional y autonómicos –porque sabemos 
ahora que conocían lo que se nos veía encima desde el mes 
de enero y no actuaron– nos encontramos de la noche a la 
mañana con un país confinado, una economía desplomán-
dose, la sanidad colapsada y, lo más grave, miles de muertos .

Y la educación, pues, no fue una excepción. Se suspendieron 
las clases y el curso escolar se fue al traste. Si se salvo míni-
mamente, ya se lo he dicho en otras ocasiones, fue por el 
gran trabajo y la dedicación de la mayoría de los maestros y 
profesores. ¿Qué modificaciones han sufrido los contenidos 
curriculares para este curso 2020-2021?

Gracias .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà l’honorable conseller d’Educació, Cultura i 
Esport .

Conseller, quan vosté vullga, té la paraula.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Efectivament, si hem pogut sobreviure de la millor manera 
possible a esta situació des del context educatiu ha estat per 
l’esforç ingent del conjunt de la comunitat educativa, també 
de les administracions educatives posant els recursos neces-
saris per a poder fer front a aquesta situació.


